
بعد از 25س�ال بحث و جدل و چهار نشس�ت 
سران و 51نشس�ت كارشناس�ي براي تدوين 
رژي�م حقوقي دري�اي خزر، امروز چش�م ها به 
نشستي است كه سران حاش�يه اين دريا را در 
قزاقس�تان گرد هم جمع كرده است؛ نشستي 
كه امکان دارد منج�ر  به امضاي كنوانس�يون 
رژي�م حقوقي براي خزر هم  نش�ود، اما ش�ك 
و ترديد ه�ا در رابطه با س�هم اي�ران، همچنان 
در هال�ه اي از ابهام ب�ه قوت خود باقي اس�ت.

 مقامات ايراني همواره بر افزايش س��هم ايران 
پافش��اري داش��ته اند،  اما برخي منابع خبري 
اخيراً گمانه هاي كمتر از حتي 20درصد )13يا 
18درصد( را به س��هم ايران مطرح س��اختند. 
طبق گفته مدير مؤسس��ه مطالع��ات خزر به 
»جوان«، می گويد:  تدوين رژيم حقوقي براي 
خزر يكي از مهم ترين و پيچيده ترين مسائلي 
اس��ت كه بيش از چند دهه از آن مي گذرد، اما 
همچنان نامشخص باقي مانده و حالا بعد از دو 
دهه كشمكش تصميم تاريخي مهم در اين باره 

گرفته مي شود. 
 ضرورت تحديد حدود ساحل ايران

حقوق درياها در حقوق بين الملل، بخش اعظمي 
از قوانين بين الملل��ي را به خ��ود اختصاص داده 
است. كش��كولي از حقوق، رياضيات و محاسبات 
در »حقوق درياها« به چشم مي خورد؛ اينكه اساساً 
درياچه خزر مشمول حقوق درياها و متون حقوقي 

آن مي شود يا نه محل مناقشه است. 
سيدسروش هاشميان متخصص حقوق بين الملل 
در حوزه رژيم درياي خزر در گفت وگو با »جوان« 
می گويد: توصيف دريا ي��ا درياچه بودن خزر وفق 
كنوانسيون 1982 حقوق درياها نظرات متفاوتي 
دارد، ام��ا با توجه ب��ه واقعيت خطوط س��احلي و 
مقعربودن )تورفتگ��ي( خزر، مه��م در اين رابطه 

رعايت »اصل انصاف« است. 
وي با توضي��ح اصل انصاف در اين زمينه تش��ريح 
كرد: نبايد با بستن دهانه سواحل ما )ارس و اترك( 
خط كشيده شود و درياي ساحلي ما بايد گسترش 
بيشتري داشته باش��د. مهم اين است كه براساس 
ويژگي هاي طبيعي س��احل ايران تحديد حدود 

انجام شود. 
 جامعه ايران آمادگي پذيرش اعداد پايين 

را ندارد
ميثم آرايي، مدير مؤسس��ه بين المللي مطالعات 
درياي خزر به عنوان مطلع در زمينه پرونده خزر نيز 
توضيحاتي را درباره اهميت تدوين رژيم حقوقي 

درياي خزر به »جوان« مي دهد. 

وي تأكي��د دارد: در درياها و پهنه آبي يك س��ري 
حقوق حاكميت��ي و غيرحاكميتي هس��تند، اين 
حقوق حاكميتي كه در آب هاي سرزميني و داخلي 
است، باعث كنترل كشور در مرز خود مي شود و ما 
بايد در خزر پهنه آب هاي داخلي و سرزميني خود 
را مشخص كنيم. از س��وي ديگر، مناطق ديگري 
چون بستر، زيربستر و ستون آب را داريم كه شامل 
ذخايري چون نفت و گاز مي شود، طبيعي است كه 
هر كشوري كه سهم بيشتري از اين مناطق را داشته 

باشد، آورده اقتصادي بيشتري دارد. 
موضوع قابل اهميت ديگر، بحث نظامي گري مبارزه 
با تروريسم و چيدمان نيروهاي دريايي خزر است. 
در پيش نويس كنوانسيون پيش رو برخي موارد از 
جمله برحذربودن رزمايش هاي نظامي در مجاورت 
مرز آبي يا اطلاع رساني درباره س��ازه ها و مناطق 

امنيتي به ديگر كشورها مشخص شده است. 
مدير مؤسس��ه بين المللي مطالع��ات درياي خزر 
در اين باره مي گويد: حض��ور قدرت هاي خارجي 

مثل كش��تي هاي خارجي در درياي خزر ممنوع 
اعلام شده است، اما نكته مغفول مانده بحث عبور 
آنهاست. به طور مثال، قزاقس��تان موافقتنامه اي 
را با طرف امريكايي امضا مي كند كه ارديبهش��ت 
امس��ال اجرا ش��د و طبق آن به نات��و و امريكا اين 
اجازه را مي دهد، تجهيزات خ��ود را از آذربايجان 
سوار كشتي و به قزاقستان منتقل كنند و دقيقاً در 
اين باره تصريح مي شود كه ما حضور آنها را ممنوع 

كرده ايم، نه عبور آنها را!
آرايي درباره گمانه هاي فعلي راجع به درصدبندي 
مي گويد: درياها را برخلاف تصور عام تقسيم بندي 
نمي كنند. درصدهاي موجود، تنها بحث فلات قاره 
را شامل مي شود و اينگونه نيست با تهديد حدود 
يك منطقه، كشوري خاص مالك منطقه باشد كه 
در اصلاح حقوقي فانكشنال )functional(شناخته 
مي شود، يعني كاركردي هستند و قلمروي تلقي 
نمي شوند.  وي معتقد اس��ت: دراين كنوانسيون 
روي فرمول خاص��ي در ظاهر تواف��ق نكردند، اما 

متن كنوانسيون و برخي مواد آن طوري مباحث را 
كاناليزه كرده كه ايران را به سهم هاي پايين در آينده 
س��وق مي دهد.  آرايي راجع به پيش بيني خود از 
اجلاس امروز مي گويد: اعتقاد دارم اين كنوانسيون 
هم از لحاظ وضعيت سياسي حاكم بر منطقه و هم 
به لحاظ تكنيكي و فني مشكلات زيادي دارد كه 
بايد برطرف شود، اگر نش��ود، مشكل ساز خواهد 
شد. ما موافقتنامه مرزي با افغانستان و پاكستان را 
داشتيم كه همه با اهمال كاري منعقد شد. اينجا هم 
حواس ما بايد جمع باشد، جامعه امروز ايران آمادگي 
پذيرش اعداد پايين از سهم ايران را از خزر ندارند؛ ما 
در شرايط تحريم هستيم؛ اين كنوانسيون بيشتر به 
نفع سه كشور قزاقستان، تركمنستان و آذربايجان 
است و در واقع حضور عنصر سوم مثل امريكا و ناتو 

طبق متن فعلي در خزر حفظ مي شود. 
 حضور ناتو در خزر پايدار خواهد شد

آرايي تصريح كرد: كش��ورها از وعده هاي شفاهي 
خود استنكاف خواهند كرد، آن هم وعده هايي كه 
هنوز مكتوب نشده اس��ت. وقتي منافع اقتصادي 
كشورهاي حاشيه درياي خزر را در خزر به رسميت 
شناختيم و سهم خودمان هم كمتر در نظر گرفتيم، 
آن كشورها به بهانه حفظ و ارتقاي امنيت ملي شان 
هم كه شده روز به روز در خزر پيشروي خواهند كرد.  
وي تأكيد كرد: ما راجع به خط لوله ترانس كاسپين 
تفاهم كرده ايم كه همين موضوع عملاً در سال هاي 

آينده باعث حضور پايدار ناتو در خزر خواهد شد. 
آرايي با مقدمات گوناگون بر اين عقيده است كه در 
حال حاضر كمترين بهره را در كنوانسيون موجود، 

ايران دارد. 
يك مطلع از پرونده خزر هم كه خواست نامش فاش 
نشود به »جوان« گفت: رژيم حقوقي مساعد ايران 
راجع به درياي خزر، مربوط به پيش از فروپاش��ي 
اتحاد جماهير شوروي است و وضعيت فعلي اصلًا 

براي ايران مساعد نيست. 
وي گفت: راه حل اين اس��ت كه اگر قرار بر تسامح 
در تدوين رژيم حقوقي درياي خزر اس��ت، لااقل 
بخشي از سهم ايران كه پيش��تر مطرح شده بود و 
سهم بالاي 20درصد از خزر به نحوي مجدداً براي 

ايران درنظر داشته شود. 
آرايی خاطر نش��ان كرد: در تس��امح جمهوري 
اسلامي ايران در پرونده خزر همين بس كه ايران 
اكنون با كش��وررهاي جايگزين اتحاد جماهير 
شوروي در حال مذاكره است، وگرنه وفق قواعد 
بين المللي بايد پرون��ده خزر از جان��ب ايران به 
مجامع بين المللي ارجاع ش��ود، آن هم با س��هم 

بالاي 20درصد براي ايران. 
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با وجود محدوديت ها و موانع زياد، 18رتبه زير 1000 كنکور امسال به دانش آموزان معلول رسيده است

مصائب نخبگان پرتوان

از تقسيم خزر حذر شود
كارشناسان در گفت و گو با »جوان« راجع به تدوين رژيم حقوقي خزر معتقدند، شرايط فعلي پس از سه دهه براي انعقاد پيمان درباره درياي خزر مساعد نيست

ما در تحريم هستيم و پيش نويس موجود باعث حضور پايدار ناتو در خزر خواهد شد؛ سهم ايران هم از خزر بسيار كمتر از اعداد مطرح شده قبلي است

نتيجه كنکور امسال نشان داد كه 18دانش آموز 
نابينا – كم بينا، ناشنوا و معلول جسمي حركتي 
در رش�ته هاي رياضي، تجربي، انساني و هنر 
رتبه هاي زير هزار را به خود اختصاص داده اند. 
براس�اس اعلام س�ازمان بهزيس�تي، از ميان 
۴ميلي�ون دانش�جوي در ح�ال تحصي�ل در 
دانشگاه هاي كشور، 2۴هزار نفر داراي معلوليت 
هس�تند. اين آمار نش�ان مي دهد، 0/6درصد 
از كل دانش آم�وزان مي توانن�د ب�ا غلب�ه بر 
مشکلات شان وارد دانشگاه شوند. اين در حالي 
است كه بسياري از دانش آموزاني كه نوعي از 
معلوليت را تجربه مي كنند، مجبور مي ش�وند 
ترك تحصيل كنند و حتي نمي توانند از مقاطع 
دبس�تان و راهنمايي فارغ التحصيل ش�وند. 
عليرضا شهرياري و زهرا بركت هر دو نابينا هستند. 
عليرضا رتبه 340 انساني و زهرا رتبه 202 انساني 
را به دست آورده اس��ت. اينها نمونه اي از معلولان 
نخبه اي هس��تند كه ب��ا حداقل تري��ن امكانات 

شگفتي ساز شده اند. 
عرفان نوري، اهل خدابنده زنج��ان كه معلوليت 
جسمي دارد و رتبه 19انس��اني را تصاحب كرده 
اس��ت، مي گويد: »اغلب دانش آم��وزان معلول از 
نگاه هاي بقيه همكلاسي هايشان آزرده مي شوند. 
اما من اصلًا ب��ه نگاه هاي س��نگين بقيه توجهي 
ندارم.« عرفان هم مث��ل خيلي از رتبه هاي ممتاز 
انساني علاقه اش به تحصيل در رشته حقوق است. 
امير صفي زاده رتبه 22 انس��اني را به دست آورده 
و مش��كلات بيش��تري نس��بت به عرفان دارد. او 

كم بيناس��ت و در م��ورد مش��كلاتش مي گويد: 
»بچه هايي كه مش��كلات بينايي دارند، هميشه 
براي دسترسي به منابع درس��ي مشكل داشته و 
دارند. كم بينايان براي خواندن از دس��تگاهي به 
نام بهديد اس��تفاده مي كنند؛ اين دستگاه خط ها 
را به صورت درش��ت نماي��ش مي ده��د؛ در روز 
كنكور به م��ن اجازه نمي دادند اين دس��تگاه را با 
خود سر جلسه همراه داشته باشم؛ دستگاهي كه 
آينده ام به آن وابس��ته بود. اين در حالي است كه 
آموزش و پرورش استثنايي بخش��نامه استفاده از 
بهديد را براي كم بينايان سال 95 ابلاغ كرده بود. 
در روز آزمون مسئولان برگزاركننده نمي دانستند 
چنين دس��تگاهي وجود دارد و من براي امتحان 

دادن به آن نياز دارم. اين ضعف اطلاعات در مورد 
معلوليت هاست كه در كل سيس��تم تحصيلي و 

آموزشي ما وجود دارد.«
 تلاش براي حداقل ترين ها

رقابت در كنكور از محدود دفعاتي اس��ت كه يك 
دانش آموز داراي معلوليت با يك دانش آموز عادي 
در يك فرصت برابر قرار مي گيرد. فرصت برابري 
كه براي دانش آموزان داراي معلوليت به راحتي به 
دست نيامده و سال هاست براي همين فرصت نيز 

مبارزه كرده اند. 
كتاب ه��اي گوي��ا از انگشت ش��مار امكان��ات 
دانش آموزان نابيناست. متأسفانه براي دانش آموزان 
نابينا منابع كمك درسي به مقدار كافي وجود ندارد. 

آنها بايد به منابع موجود راضي باشند و نمي توانند 
مثل دانش آموزان عادي هر كتابي از هر انتشاراتي 

را كه دلشان خواست تهيه كنند. 
به گفته بسياري از دانش آموزان داراي معلوليت، 
كنكور 96 و97 به نسبت سال هاي قبل در شرايط 
بهتري برگزار شد. بسياري از دانش آموزان نابينا و 
كم بينا از اينكه حق انتخاب داشتند و مي توانستند 
از سؤال هاي بريل و منشي استفاده كنند، بسيار 
راضي بودند. در حالي كه سال هاي گذشته همواره 
دانش آم��وزان داراي معلولي��ت بيناي��ي از عدم 

تحصيلات كافي منشي ها گله مي كردند. 
 عادي سازي كنيد

براساس پژوهش هاي به عمل آمده، مراكز آموزش 
اس��تثنايي نمي توانند پاس��خگوي تمام نيازهاي 
تحصيلي و اجتماعي افراد معلول باشند. در حالي 
كه در نظام آموزش تلفيقي اين مشكلات كمتر به 
چشم مي خورد و به عبارتي، فرد داراي معلوليت 
خود را عضوي از جامعه تلقي كرده، ضمن تقويت 
عزت نف��س، باوره��اي ف��ردي و درك تعاملات 

اجتماعي، حتي در پي رقابت نيز برمي آيد. 
در بسياري از كشورها، سيس��تم آموزشي تلاش 
مي كند كه ت��ا حد ام��كان دانش آم��وزان داراي 
مش��كلات خاص در مدارس ع��ادي مانند ديگر 
دانش آموزان بدون مش��كل به تحصيل بپردازند؛ 
زي��را در آن ص��ورت ه��م از امكان��ات عمومي و 
آموزش و پرورش عادي بهره مند مي ش��وند و هم 
تحت تأثير برچس��ب اس��تثنايي بودن و متفاوت 

بودن قرار نمي گيرند. 

در اين ستون پيام ها،  متن ها، عکس نوشت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر ش�ده در فضاي مجازي را منتش�ر خواهيم كرد؛ بدون 
هيچ گونه توضيح و تفسير. بازنشر اين موارد هم به منزله تأييد 

يا رد محتواي هيچ كدام از آنها نيست. 

ابراهيم جلاليان با انتشار اين عکس توييت زد: حجتي پيش خدا 
ندارم اگر باز هم يمن را فراموش كنم و حتي يك توئيت هم براي شهداي 
مظلوم و كودكان غرق در خونش نزنم. مدعيان حقوق بش��ر داخلي و 
خارجي را خواب شيطاني برده است كه مبادا به ساحت خادم الحرمين 

در ايام حج اهانتي شود. 
---------------------------------------------------

 

محمد وحيدي با انتش�ار اي�ن عکس توييت كرد: حقوق بش��ر 
امريكايي براي كودكي كه جهت مدرسه رفتن امنيت حداقلي ندارد؛ 

كيف مدرسه مي فرستد. 
---------------------------------------------------

علي وهاب زاده با انتشار اين عکس توييت زد: چجوري ميشه كه 
نماينده ملت براي گرفتن سلفي با وزير دولت ميره بالاي صندلي!؟

---------------------------------------------------

 اميرعلي صفا با انتشار اين عکس توييت زد: دخترم رو پيش دكتر 
پورمهدي مي برم. كارتخوان داره و هزينه هم بع��د از معاينه دريافت 
ميشه. اينم فقط يك تابلو نيست بارها ديدم نيازمنداني استفاده كردن. 
عيد هم رفته بود افريقا. كسي كه يك كارتخوان ساده رو دريغ مي كنه 

علاوه بر همه درحق فرشتگاني چون پورمهدي هم ظلم مي كنه.
---------------------------------------------------

حاج فيدل با انتش�ار اين عکس توييت زد: اينا هم از كارتخوان 
استفاده نمي كنن !

---------------------------------------------------

آسيد پويان حسين پور با انتشار اين عکس توييت زد: براساس 
نتايج نظرس��نجي از 3 هزار و 825 نفر از كاربران توييتر، قوه قضائيه 
بالاترين اولويت را در مطالبه گري دارد. ت��ا همين جا هم نتايج بيانگر 
آن است كه در توييتري ها هم، بيشترين اميد براي رسيدگي به وضع 

موجود، به قوه قضاييه است.
---------------------------------------------------

حسين كازروني با انتشار اين عکس توييت كرد: خانمي خودش را 
به حاج قاسم رساند و شروع به درددل كرد. جواني گفت: 35 سال از خدا 
عمر گرفتم و از زندگي راضيم، ولي حاضرم بقيه عمرم را به شما بدهم. يكي 
ديگر گفت: اين فقط حرف ايشون نيست، حرف خيلياست؛ شما جهان رو 
از داعش نجات دادي. خانم ديگري گفت: شما رو اينجا مي بينيم اميدوار 

مي شيم.

گندم زمانی

نيره ساري
  گزارش  یک

 سرپرست حجاج ايراني درباره متفاوت بودن مدت زمان سفر حجاج 
بيان كرد: دولت عربس��تان اعلام كرده اس��ت كه به دليل محدوديت 
فرودگاهي، زائران بايد در مدت زمان بيشتري به سرزمين وحي بيايند و 
از روزهاي اوليه ماه ذي القعده به ما اجازه پرواز داده اند. بنابراين كساني 
كه روزهاي اول اعزام مي شوند چون بايد در ايام تشريق در مكه باشند، 
مدت بيشتري در سفر هستند. اما كساني كه روزهاي آينده می روند، 

مدت سفر آنها 30 تا 32روز بيشتر نخواهد بود. 
 مديركل بهزيستي استان تهران با اشاره به تعداد كودكان خياباني 
مهاجر در سطح تهران گفت: 70درصد از كودكان خياباني از كشورهاي 
پاكستان و افغانستان هستند كه قرار است، به زودي تصميم گيري براي 

آنها به كشورشان انجام شود. 
 معاون آم��وزش ابتدايي وزارت آموزش و پ��رورش اعلام كرد: براي 
جذب دانش آموزان عش��اير از دوره ابتدايي به متوسطه با مشكلاتي از 

جمله كمبود معلم تخصصي و مسائل فرهنگي مواجه هستيم. 
 معاون بهداشت وزير بهداشت، درمان و آموزش پزشكي گفت: بيش 
از 90درصد مراكز   جامع س��لامت برون سپاري ش��دند، اما جزو مراكز 
وزارت بهداشت محسوب مي شوند. اين مراكز با استانداردهاي وزارت 

بهداشت ساخته شده اند و فضاي فيزيكي آنها مشكلي ندارد. 
 مديرعامل ستاد ديه اظهار داشت: ذهنيت حاكم برجامعه بر مبناي 
مجازات حبس استوار است و علاوه بر ذهنيت عمومي در محاكم قضايي 
نيز صدور مجازات جايگزين، چندان تحسين كسي را برنمي انگيزد. از 
شايعه تا كنايه گرفته بسياري از قضات اين حوزه محكوم مي شوند به 
اينكه يا قاطعيت لازم را نداش��تند يا احياناً با طرفين دعوي در كمال 

تسامح به تراضي فاقد قاطعيت رسيده اند. 
 رئيس انجمن آترواس��كلروز ايران بيان كرد: حدود 33تا 45درصد 
مرگ ها در دنيا به علت بروز بيماري هاي قلبي و عروقي اتفاق مي افتد و 

تنگي عروق قلب شايع ترين علت اين بيماري هاست. 
 رئيس صن��دوق رف��اه دانش��جويان وزارت علوم اعلام ك��رد: طرح 
بخش��ودگي 50 تا 100 در صدي جرائ��م بدهكاران مع��وق صندوق 
رفاه دانش��جويان و تقس��يط مجدد بدهي آنان از 20م��رداد آغاز و تا 

10شهريورماه ادامه دارد. 
 مديركل دفتر بهبود تغذيه جامعه وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشكي كش��ور با بيان اينكه بين 25تا35س��الگي، 3درصد ايرانيان 
كلسترول بالا دارند، گفت: در جمعيت 15تا 64ساله كشور، 19درصد 
فشارخون بالا وجود دارد و اين نكته قابل  تأمل است كه از سنين جواني 
شاهد فشار خون بالا هستيم و به اين معناست كه از هر پنج ايراني، يك 

نفر دچار مشكل فشارخون بالاست. 

عليرضا سزاوار
  گزارش 3

ضرورت هاي تدبير اربعين 97
79 روز مانده تا پا گذاشتن زائران حسيني در راه عشق و سخنگوي ستاد 
مركزي اربعين درخصوص آخرين تمهيدات براي مراسم اربعين امسال 

اظهاراتي را بيان داشته است. 
شهريار حيدري از جلسات مشترك متعدد بين مسئولان ستاد اربعين 
ايران و عراق براي برگزاري هرچه باش��كوه تر مراسم اربعين 97 خبر 
داده و گفته است: قرار بر اين شده، تمام نقايصي كه در سال گذشته در 
زمينه برگزاري اربعين وجود داشته، مرتفع شود. اشاره وي به مواردي 
چون توافق براي پوشش اينترنت مسير مراسم اربعين و تعيين تكليف 
بيمه زائران در حالي كه راهپيمايي اربعين طولاني ترين زنجيره انساني 
90كيلومتري جهان، به عنوان ش��اخص ترين مراسم ش��يعه در دنيا 

شناخته مي شود. 
هر چند كه بايد گفت: سختي س��فر از لوازم زيارت سيدالشهدا)ع( به 
خصوص در بحث پياده روي اربعين است، اما انصاف حكم مي كند كه 
بگوييم بخشي از اين مشقت ها به دليل نابساماني مديريتي كشور عراق 
است و البته بخش ديگري به دليل سوء مديريت هاي داخلي كشور ما 
برمي گردد كه همواره زائران نيز تمامي آنها را به عش��ق امام حس��ين 
)ع( ناديده مي گيرن��د. مواردي كه تا حدي مي توان با شناس��ايي آنها 

سختي هاي موجود را تا حدي براي زائران هموارتر كرد:
  ويزا و بيمه

اولي��ن و مهم تري��ن موضوع مورد اش��اره اين اس��ت كه غال��ب افراد 
شركت كننده در مراس��م راهپيمايي اربعين از اقشار متوسط و پايين 
جامعه هس��تند و به همين دليل انتظار مي رود، تمهيداتي انديشيده 
ش��ود كه كمترين هزينه متوجه زائران ش��ود. اما آنچه هرساله شاهد 
آن هستيم، دقيقاً عكس اين رويه اس��ت. مصداق بارز اين مهم هزينه 
اعلام شده در بحث ويزا و بيمه زائران است كه سال گذشته حاشيه هاي 
بسياري را به دنبال داشت و رويكرد كاسب كارانه دولت در بحث ويزا و 
دلالي در بيمه به جد مورد نقد قرار گرفت. انتظار مي رود با در نظرگرفتن 
نوسانات ارزي حكم بر فضاي اقتصادي كشور، از هم اكنون به فكر اين 

دو موضوع بود. 
  حمل و نقل

بخش ديگ��ري از هزينه تراش��ي ها به هزين��ه حمل و نقل اين س��فر 
برمي گردد. در بخش هوايي شاهد هستيم، پيش از شروع خريد بليت 
توس��ط زائران نرخ هاي مصوب مشخص  ش��ود. اين در حالي است كه 
در موارد متعدد در روزهاي منتهي به اربعين شركت هاي هواپيمايي 
بنا به بهانه هاي مختلف قيمت بليت تمام ش��ده را چند برابر مصوبه به 
فروش مي رس��انند. در بخش حمل و نقل جاده اي نيز به بهانه يك  سر 
خالي رفت و آمد در جاده، رانندگان بليت  اتوبوس را تا چند برابر قيمت 

روزهاي عادي افزايش مي دهند. 
يكي از مشكلاتي كه سال گذشته براي بسياري از زائران هوايي به وجود 
آمد، عدم توافق و ناهماهنگي با كشور عراق در بحث سفرهاي هوايي بود 
كه باعث لغو دقيقه 90پرواز بسياري از زائران شد. پروازهايي كه يا تأخير 
چندساعته و حتي چند روزه داشتند يا در نهايت به كنسلي ختم شد. 

  زيرساخت هاي مرزي
مش��كلات مربوط ب��ه خروج اتب��اع خارج��ي، جابه جايي زائ��ران در 
پاركينگ هاي مرزي، شلوغي بي اندازه مرزهاي شلمچه، چذابه، مهران 
و خسروي، مشكلات ترافيكي مسيرهاي جاده اي منتهي به پايانه هاي 
مرزي، معض��ل وضعيت پاركينگ ه��ا، اقدامات خدمات��ي و رفاهي و 
همچنين مباحث مربوط به توسعه خدمات بهداشتي و درماني، اسكان و 
تغذيه زائران در مرزها از جمله معضلاتي است كه هر ساله تكرار مي شود 

و خستگي زائران را پيش از شروع سفر مضاعف مي كند. 
ش��لوغي گيت هاي خروجي و ورودي زائران از ديگر مش��كلاتي است 
كه هر ساله تكرار مي شود. بي توجهي به س��ختي هاي خروج بانوان از 
مرزهاي زميني ديگر موضوع قابل اهميتي اس��ت كه همواره شنيده 
مي شود، اما همچنان در عمل امكاناتي فراهم نمي شود كه اين خروج 

لااقل تا حدي تسهيل شود. 
  مشکلات عراق 

تهيه وسيله حمل و نقل براي رسيدن زائران به نجف در روزهاي ابتدايي 
و نيز بازگشت به مرز بعد از اتمام زيارت اربعين از مهم ترين مشكلاتي 
است كه زائران با آن مواجه هس��تند. در نهايت زائران حسيني مجبور 
هستند يا با پرداخت هزينه هاي گزاف اقدام به رفت و آمد از مرز تا نجف 
كنند يا تن به رفت و آمد هاي سخت و مش��قف آوري چون سوارشدن 
موتور س��ه چرخ و كاميون هاي س��نگين دهند. گم كردن مس��ير راه 
موكب ها، كمبود راهنم��ا، نبود عابر بانك براي برداش��ت پول از ديگر 

مشكلات حاكم در كشور عراق است. 
چند سالي مي شود كه چشم جهانيان به اين حماسه است؛ بايد تلاش 
كرد تا با تسهيل شرايط جانبي اين سفر، به باشكوه تر برگزارشدن اصل 

و جلوه هاي اين عظيم ترين حماسه انساني دنيا افزود. 

ادامه از صفحه اول
به گفته وي،  همچنين قبل از فيس بوك در ايران شبكه اجتماعي 
پارسي يار را داشتيم و پيام رسان محاوره توسط يك گروه دانشجويي 
نخبه س��ال ها قبل از ظهور پيام رسان ها در كش��ور راه اندازي شد. 
مؤمن نس��ب تأكيد كرد: يك زبان رمزنگاري ايراني وجود دارد كه 

13 پيام رسان دنيا از آن استفاده مي كنند. 
 پيمودن 8 ساله مسيري 20 ساله 

رضا تقي پور، عضو شوراي عالي فضاي مجازي و وزير اسبق ارتباطات 
در هفدهمين شنبه های انقلاب گفت: امروز ايران فناوري هاي روز 
مانند VLF ,LF, VHF, UHF و ماكرويوو را خود توليد مي كند 

و تكنولوژي خودمان را به 16كشور دنيا صادر مي كنيم. 

تقي پور با بيان اينكه در س��ال 76 توانس��ته ايم رادار تشخيص نفر 
توليد كنيم، تصريح كرد: اين نوع تكنول��وژي فقط در اختيار چند 
كشور دنيا بود. همچنين ايران توانسته است، در حوزه هاي فضايي و 
ماهواره پيشرفت هايي داشته باشد كه نمود آن را مي توانيد در سال 
87 مشاهده كنيد. ايران اولين ماهواره خود را به فضا پرتاب كرد و 
توانست در مدار قرار دهد و دنيا را متحير خود سازد.  وي خاطرنشان 
كرد: امريكايي ها در رسيدن به علم فضايي حدود 20سال زمان صرف 
كردند و روس ها نيز طي چندين سال به دستاوردهايي در اين زمينه 
رسيدند. اما جمهوري اسلامي با وجود تحريم هاي ظالمانه توانسته 
است در هشت سال به اين علم و فناوري برسد.  وزير اسبق ارتباطات 
يادآور شد: در زمان جنگ توانستيم به فناوري تلفن هاي صحرايي 

دس��ت پيدا كنيم كه باعث تعجب يك شركت  آلماني شد كه از آن 
خريد مي كرديم و نكته جالب اينكه بعداً همان ش��ركت، مشتري 
تلفن هاي توليد ايران شد.  علي اصغر زارعي جانشين سازمان پدافند 
غيرعامل در هفدهمين »شنبه های انقلاب« نيز در اين مراسم با اشاره 
به دستاوردهاي دوران دفاع مقدس گفت: سيستم رمزكننده اي كه 
انگلس��تان در اختيار صدام قرار داده بود، در يك عمليات به دست 
نيروهاي ايراني افتاد و با خلاقيت و استعداد نيروهاي داخلي، واحد 
جهاد دانشگاهي دانش��گاه ش��ريف، اطلاعات آن را خواند و نقشه 
مدارات را استخراج كرد تا با كشف نقاط ضعف، اين سيستم شكسته 
ش��د و با اين روش بيش از 12هزار نامه سري و فوق سري نيروهاي 

صدام رصد شد و در اختيار فرماندهان ارشد قرار گرفت. 

در هفدهمين نشست »شنبه هاي انقلاب« مطرح شد

ايران جزو 10كشور برتر در حوزه طراحي،  ساخت  و  پرتاب ماهواره است
زهرا چيذری
  گزارش 2


